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عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی ابعاد جدیدی از رانت در
یک معدن سنگ آهن را افشا کرد و گفت: خبر موثق دارم که

مزایدهها در یکی از معادن سنگ آهن در انحصار عدهای انگشتشمار است
و سنگآهن را به قیمتی بسیار پایینتر از قیمت جهانی به این افراد

واگذار میکنند.

محمدعلی مددی در تشریح جزئیات رانتخواری در یکی از معادن کشور که
چندی پیش آن را افشا کرده بود، به خبرنگار پارلمانی باشگاه
خبرنگاران گفت: خبر موثق دارم که مزایدهها در یکی از معادن سنگ
آهن در انحصار عدهای انگشتشمار است و سنگآهن را به قیمتی بسیار

پایینتر از قیمت جهانی به این افراد واگذار میکنند.

وی با تاکید بر اینکه امروزه خصوصیسازی به معنای غارت بیتالمال
تعریف شده است، افزود: قرار بر این است که اگر کارخانه یا معدنی
را به بخش خصوصی واگذار میکنیم، محصولات این بخشها به نفع دستگاهی
باشد که آنرا خریداری کرده است اما امروزه شاهد این هستیم که این
ذخایر معدنی کشور را به بهانه خصوصیسازی به دستگاههای زیر مجموعه
دولتی از جمله سازمانهای بزرگ یا بانکها واگذار میکنند و آنها
نیز هر جور که میخواهند با محصولات این کارخانهها و معادن برخورد

میکنند.

نماینده میانه با اشاره به اینکه سالهاست در یکی از معادن سنگ
آهن کشور مزایدهها به نفع افراد مشخصی تمام میشود، تصریح کرد:
آقایان شرایط را به نوعی تعیین میکنند که پیمانکار دیگری توان
انجام تعهد را نداشته باشد و در نهایت همه ساله همان افراد خاص

این مزایده را برنده میشوند.

وی با بیان اینکه سهامدار عمده این معدن یکی از شروط مزایده را
پرداخت پول سنگآهن ظرف مدت کوتاه چند روزه تعیین میکند، گفت: به
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عنوان مثال مزایده یک میلیون تن را برگزار میکنند و شرط میگذارند
که باید پول آن ظرف مدت ۱۰ روز پرداخت شود بنا بر این تنها
افرادی برنده این مزایده شدهاند که با مسوولان معدن رابطه دارند و
البته هر بار که این مزایده را برنده شدهاند، هرگز پول آنرا
پرداخت نکردهاند بلکه به عنوان مشتریان خوشحساب، پول را به مرور

زمان و پس از فروش سنگ آهن پرداختهاند.

مددی با اعلام اینکه سنگ آهن در بازار جهانی بین ۱۰۰ تا ۱۴۰ دلار
بالا و پایین میشود، ادامه داد: این در حالی است که این مشتریان
خوشحساب(!) سنگآهن را به قیمت کمتر از ۵۰ دلار قرار داد میبندند.

عضو کمیسیون اقتصادی با اشاره به اینکه به محض بالا رفتن سنگآهن،
برندگان مزایده تقاضا میکنند که سنگآهن را بیشتر و به سرعت به
آنان تحویل دهند، توضیح داد: وقتی سنگ آهن به مرز ۱۳۰ دلار میرسد،
آقایان تقاضا میکنند که کل سنگآهن را یک باره به آنان تحویل دهند
که مالکان معدن نیز به بهانه مشتری خوشحساب این کار را انجام
میدهند و یک باره سود کلانی به جیب این دو مشتری ثابت معدن میرود،
اما به محض اینکه قیمت سنگآهن پایین بیاید، همین مشتریان خوشحساب
که احساس میکنند درصد سودشان پایین آمده، ترک مزایده میکنند و
دوباره مزایده دیگری برگزار میشود و همین آقایان دوباره مزایده
را با قیمت پایینتر و البته سودی به مراتب بیشتر از گذشته برنده

میشوند.

وی با تاکید بر اینکه چه کسی گفته این معادن متعلق به این آقایان
است، گفت: اگر معدن را به بخش خصوصی واگذار کردهاند برای این است
که استخراج به سرعت و دقت صورت بگیرد و نفع آن برای کشور باشد نه
اینکه سنگ آهن را به قیمت مفت به دو نفر بدهند و آنان نیز پولها

را به خارج از کشور ببرند.

مددی با اشاره به اینکه این معدن سهامداران دیگری هم دارد، گفت:
سهامداران باید بررسی کنند که چرا سنگ آهن تا این اندازه ارزان و

با این شرایط به خارج صادر میشود؟

وی با اشاره به اینکه درصد خلوص در سنگآهن باید بین ۵۰ تا ۶۰
باشد، افزود: اگر درصد خلوص پایینتر از اینها باشد، نه تنها
کشورها برای خرید آن رغبتی ندارند بلکه صادارت آن نیز مشکل دارد.
اما مشاهده میشود که آقایان سنگآهن با خلوص ۶۰ درصد را به جای
سنگآهن با خلوص ۵۰ درصد میفروشند که معلوم نیست این اتفاق چرا و



چگونه میافتد!

مددی تاکید کرد: یک شرکت بینالمللی استاندارد میزان خلوص این
سنگآهن را بررسی و اعلام میکند، بارها اتفاق افتاده که این شرکت
میزان خلوص اعلام شده را رد کرده و میزان اصلی را تعیین کرده است
اما در اصل ماجرا تفاوتی نکرده و مشتریان خوشحساب همان مبلغ ۵۰

درصد را پرداخت کردهاند که جای سوال دارد.

نماینده میانه با ابراز نگرانی از اینکه هیچگونه نظارتی بر
عملکرد مدیران این بانکها وجود ندارد، خاطرنشان کرد: به راستی
امکان دارد این اتفاق بدون همدستی یک باند بزرگ اتفاق بیفتد؟ حتی
اگر یک درصد این مطالب هم درست باشد، کافی است تا تیم حقوقی،
حسابداری، مدیریت و تمامی دست اندرکاران مورد بازخواست قرار

بگیرند.

مددی اظهار داشت: باید بررسی شود که آیا دستگاههایی همچون وزارت
صنایع، گمرک و سایر دستگاههای نظارتی دقت لازم را داشتهاند یا

آنکه در آنها نیز قصوری اتفاق افتاده است؟

وی با تاکید بر اینکه به محض پایان تعطیلات مجلس شورای اسلامی،
اطلاعات خود را به کمیته معدن کمیسیون صنایع مجلس منتقل خواهد
کرد، گفت: شک ندارم که این اطلاعات باعث میشود هرچه سریعتر تحقیق
و تفحص از معادن کشور و این معدن خاص اتفاق بیفتد. اگرچه آقایان
مدعی باشند که این معدن خصوصی است اما رانت در آن فسادی علیه

منافع کشور است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با ابراز تاسف از اینکه
رسانههای اقتصادی به فساد در معادن و کارخانهها نمیپردازند،
تاکید کرد: به دلیل آنکه رابطه درآمد ناشی از آگهی با رسانهها
قطع نشود، نسبت به انعکاس اخبار اقتصادی حساسیت مشاهده میشود در
حالی که انتظار داریم رسانههای اقتصادی در زمینه فسادهای اقتصادی

حساستر باشند که متاسفانه نیستند.

این در حالی است، مددی چندی پیش در گفتگو با باشگاه خبرنگاران از
رانتخواری در یکی از معادن کشور پرده برداشت.

وی با اشاره به اسنادی که از رانت در یکی از معادن سنگ آهن کشور
به دستش رسیده است، گفت: این رانت مدتهاست که در این معدن سنگ
آهن اتفاق میافتد و دیگر زمان آن رسیده که به این رانت و این



قبیل رانتها پایان داده شود.

وی افزود: با توجه به اینکه مقام معظم رهبری، رییس جمهور، رییس
قوه قضاییه و رییس قوه مقننه بر مبارزه با رانت و فساد تاکید
داشتهاند، اگر به دست هر کسی سندی برسد که حاکی از رانت و فساد

باشد، بدون تامل و درنگ باید آن را افشا کند.

نماینده مردم شهرستان میانه با اشاره به اینکه اسناد رانت این
معدن سنگ آهن حکایت از آن دارد که رانت به فساد تبدیل شده است،
گفت: ابتدا تنها مورد این معدن، رانت در برگزاری مزایده و فروش
سنگآهن به قیمتی پایینتر بود که همین مورد، نیاز به بررسی دارد
اما به مرور زمان مشخص شده که خریداران سنگ آهن در بازار ارز نیز

تاثیرات منفی برجای میگذارند.

وی با اشاره به اینکه از اسناد چنین بر میآید که آقایان دلارهای
ناشی از فروش سنگآهن را وارد بازار آزاد کرده و به قیمت روز
میفروشند، گفت: این افراد به جای اینکه دلارهای ناشی از فروش سنگ
آهن را به بانک مرکزی منتقل کنند و از آن طریق وارد نظام بانکی
سالم بانکی شود، با ترفندی سوال برانگیز، دلارها را وارد بازار
آزاد کرده و به قیمت بالا میفروشند که از این طریق بازار ارز را

نیز به چالش میکشند.

مددی با اشاره به اینکه امروزه کشورمان در معرض تحریم و تهدید
جدی قرار دارد، تصریح کرد: در شرایطی که دشمنان نظام اسلامی از
تضعیف ایران اسلامی لذت میبرند و خوشحال خواهند شد، که ایران در
اداره کشور دچار بحران شود، هیچ کس حق ندارد به جیب خود بیندیشد

و جیب خودش را از منافع ملی پر کند.

وی با تاکید بر اینکه این رانت در این معدن سنگ آهن مصداق فساد
فی الارض است، تاکید کرد: چه دلیلی دارد که تنها مهآفرید خسروی

اعدام شود و رانتخواران دیگر آزادانه بگردند.

این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به اینکه چرا
نام این معدن و رانت خواران را اعلام نمیکند؟ گفت: بر اساس آنچه
دستگاه قضایی تاکید دارد، تا زمانی که جرمی محرز نشده، نمیشود
نامی از افراد آورد اما میتوان نام محلی که جرم در آن اتفاق

افتاده را فاش کرد.

وی با تاکید بر اینکه در حال بررسی مدارک و اسنادی هستم که به



تازگی به دستم رسیده است، اظهار داشت: به محض آنکه در مورد این
اسناد به قطعیت نهایی برسم، آنها را در یک نشست خبری علنی خواهم

کرد.

مددی با اعلام اینکه همه مردم ایران در یک کشتی نشستهاند و هر کس
به این کشتی آسیبی برساند، کشتی به علاوه تمامی سرنشینانش غرق
خواهند شد، گفت: مبارزه با فساد و رانت به یک نفر یا یک دستگاه
مختص نمیشود و نباید انتظار داشته باشیم که دستگاه قضا به این
امور رسیدگی کند و بقیه مردم کنار بکشند، بلکه هر کس در هر مقام
و جایگاهی با رانتی برخورد کرد، به سرعت باید آنرا علنی کند و
اگر توان اطلاع رسانی نسبت به آنرا نداشت، بهتر است از طریق
نمایندگان مجلس یا افرادی که میتوانند اطلاع رسانی کنند، وظیفه

ملی و دینی خودش را علنی کند.


